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I. INLEIDING

Op 16 maart 2021 heeft het Federaal Adviescomité voor 
Europese Aangelegenheden een vergadering georgani-
seerd met mevrouw Dubravka Šuica, ondervoorzitster 
van de Europese Commissie, belast met Democratie 
en Demografie, over de Conferentie over de toekomst 
van Europa.

II. INLEIDENDE UITEENZETTING DOOR 
MEVROUW TILLIEUX

Mevrouw Eliane Tillieux, Kamervoorzitster, wijst 
erop dat op 10 maart 2021 de voorzitters van de 
Europese Commissie, de Raad van de Europese 
Unie (hierna: «EU») en het Europees Parlement een 
Gemeenschappelijke Verklaring hebben ondertekend 
over de Conferentie over de toekomst van Europa.

Nauwelijks één week na de plechtige ondertekening van 
dit document heeft het Federaal Adviescomité het genoe-
gen om de ondervoorzitster van de Europese Commissie, 
belast met Democratie en Demografie, te ontvangen 
voor een gedachtewisseling over de Conferentie over 
de toekomst van Europa.

Reeds in maart 2016 heeft de Kamercommissie voor de 
Buitenlandse Betrekkingen een verslag gepubliceerd 
over de toekomst van Europa.

In haar speech «Een meer ambitieuze Unie» heeft de 
voorzitster van de Europese Commissie, mevrouw 
Ursula von der Leyen, in 2019 een tweejarige conferentie 
over de toekomst van de EU aangekondigd, waarin een 
leidende en actieve rol voor de burgers – op voet van 
gelijkheid – is weggelegd.

Van essentieel belang is de rol die de nationale parle-
menten kunnen spelen.

In deze context herinnert de Kamervoorzitster aan de 
verklaringen van de ondervoorzitster van de Europese 
Commissie tijdens de Buitengewone voorzittersvergade-
ring van de COSAC (Conférence des organes spécialisés 
en Affaires communautaires) op 16 juni 2020 waarin zij 
de rol van de nationale parlementen in de Conferentie 
over de toekomst van Europa beklemtoonde. Het welsla-
gen van de Conferentie zal afhankelijk zijn van de mate 
waarin de Conferentie de resultaten kan meedelen aan de 
burgers. Daarvoor is een feedbackmechanisme naar de 
burgers noodzakelijk. Alleen de nationale parlementen 
kunnen deze rol op zich nemen. De Conferentie kan 
maar een succes worden wanneer alle deelnemers op 
alle niveaus samenwerken.

I. INTRODUCTION

Le 16 mars 2021, le Comité d’avis fédéral chargé 
des questions européennes s’est réuni en présence de 
Mme Dubravka Šuica, vice-présidente de la Commission 
européenne chargée de la Démocratie et de la Démo-
graphie, pour débattre de la Conférence sur l’avenir 
de l’Europe.

I I .  E X P O S É  I N T R O D U C T I F  P A R 
MME TILLIEUX

Mme Eliane Tillieux, présidente de la Chambre, indique 
que, le 10 mars 2021, les présidents de la Commission 
européenne, du Conseil de l’Union européenne (ci-
après: «UE») et du Parlement européen ont signé une 
Déclaration commune relative à la Conférence sur 
l’avenir de l’Europe.

Une semaine à peine après la signature solennelle de ce 
document, le Comité d’avis fédéral a le plaisir de rece-
voir la vice-présidente de la Commission européenne 
chargée de la Démocratie et de la Démographie pour un 
échange de vues à propos de la Conférence sur l’avenir 
de l’Europe.

Dès mars 2016, la commission des Affaires étrangères 
de la Chambre des représentants a publié un rapport sur 
l’avenir de l’Europe.

Au cours de son discours de 2019 intitulé «Une Union 
plus ambitieuse», Mme Ursula von der Leyen, prési-
dente de la Commission européenne, a annoncé la tenue 
d’une conférence bisannuelle sur l’avenir de l’UE dans 
le cadre de laquelle un rôle prépondérant et actif sera 
accordé aux citoyens sur un pied d’égalité.

Le rôle que peuvent jouer les parlements nationaux à cet 
égard est d’une importance capitale.

La présidente de la Chambre rappelle, à ce propos, les dé-
clarations faites par la vice-présidente de la Commission 
européenne au cours de la réunion extraordinaire des 
présidents de la COSAC (Conférence des organes spé-
cialisés en Affaires communautaires), le 16 juin 2020, 
réunion lors de laquelle elle a souligné le rôle des par-
lements nationaux dans la Conférence sur l’avenir de 
l’Europe. Le succès de cette conférence dépendra de sa 
capacité à communiquer ses résultats aux citoyens. Cela 
nécessitera un mécanisme de feedback vers les citoyens. 
Seuls les parlements nationaux peuvent assumer ce rôle. 
La Conférence sur l’avenir de l’Europe ne pourra être 
un succès que si tous les participants coopèrent à tous 
les niveaux.
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III. UITEENZETTING VAN MEVROUW ŠUICA

Mevrouw Dubravka Šuica, ondervoorzitster van 
de Europese Commissie, belast met Democratie en 
Demografie, (hierna ook: «de eurocommissaris») leidt 
haar uiteenzetting in met een woord van waardering 
voor de rijke cultuur, het meertalige karakter en de 
mooie steden van België.

De Joint Declaration over de Conferentie over de 
toekomst van Europa (Conference on the Future of 
Europe – CoFE) werd op woensdag 10 maart 2021 
in Brussel ondertekend door de voorzitters van het 
Europees Parlement, de Europese Raad en de Europese 
Commissie. Velen zullen dit sleutelmoment duiden als 
het moment waarop de EU blijk gaf van moed en inno-
vatie en een antwoord wilde bieden op de verwachtingen 
van de burgers. Die gezamenlijke verklaring vond plaats 
op een ogenblik dat de burgers van België en de EU 
getroffen werden door de gezondheidspandemie. In dit 
verband wenst de eurocommissaris eerst een update te 
geven over de Europese antwoorden op Covid-19.

A. Covid-19

De gezondheid van de burgers is de eerste prioriteit 
van de Europese Commissie. De Europese Commissie 
gebruikt alle instrumenten waarover zij binnen de per-
ken van haar mandaat beschikt om Covid-19 een halt 
toe te roepen, om de druk op de gezondheidsstelsels 
te verlichten en om zo snel als mogelijk te vaccineren. 
Naast de bestrijding van de pandemie, is het eveneens 
van belang om in te zetten op preventiemaatregelen. 
Dit is geen eenvoudige opdracht. Om het herstel ten 
volle te verzekeren, hebben we een gezonde en veilige 
beroepsbevolking nodig.

1) Het antwoord van de Europese Commissie 
op Covid-19

De Europese Commissie heeft vanuit diverse invalshoe-
ken een antwoord willen bieden op de gezondheidspan-
demie. Op 11 november 2020 presenteerde de Europese 
Commissie een pakket voorstellen om ervoor te zorgen 
dat de EU zich beter voorbereidt en beter reageert op 
grensoverschrijdende gezondheidsbedreigingen. Er 
komt in mei 2021, onder het Italiaanse voorzitterschap 
van de G20, een Global Health Summit.

2) Covid-19-vaccinatie

Vaccinatie is de sleutel tot het plan voor de bestrijding 
van het virus. Dit proces kan op gelijk welk moment 
een ander antwoord vereisen, denken we maar aan de 

III. EXPOSÉ DE MME DUBRAVKA ŠUICA

Mme Dubravka Šuica, vice-présidente de la Commission 
européenne, chargée de la Démocratie et de la Démogra-
phie (ci-après: «la commissaire européenne»), entame 
son exposé en faisant l’éloge de la richesse culturelle, 
du multilinguisme et des belles villes de la Belgique.

La Déclaration commune relative à la Conférence sur 
l’avenir de l’Europe (Conference on the Future of 
Europe – CoFE) a été signée à Bruxelles le mercredi 
10 mars 2021 par les présidents du Parlement européen, 
du Conseil européen et de la Commission européenne. 
Beaucoup verront dans ce moment décisif le moment 
où l’UE a fait preuve de courage et d’innovation et a 
cherché à répondre aux attentes de ses citoyens. Cette 
déclaration commune est intervenue à un moment où 
les citoyens de la Belgique et de l’UE étaient touchés 
par la pandémie sanitaire. Concernant cette dernière, la 
commissaire européenne souhaite d’abord faire le point 
sur les réponses européennes à la pandémie de Covid-19.

A. Covid-19

La santé des citoyens est la première priorité de la 
Commission européenne. Cette dernière utilise tous les 
instruments mis à sa disposition dans les limites de son 
mandat pour juguler la pandémie de Covid-19, réduire 
la pression qui pèse sur les systèmes de santé et ainsi 
accélérer au plus vite la vaccination. Outre la lutte contre 
la pandémie, il est également important de miser sur des 
mesures de prévention, une mission qui n’est pas simple. 
Pour assurer pleinement la relance, nous avons besoin 
d’une population en bonne santé et protégée.

1) La réponse de la Commission européenne à 
la Covid-19

La Commission européenne a voulu s’attaquer à la 
pandémie sanitaire sous différents angles. Le 11 no-
vembre 2020, elle a présenté un ensemble de propositions 
permettant à l’UE de mieux se préparer et de mieux 
réagir aux menaces sanitaires transfrontières. Un som-
met mondial sur la santé se tiendra en mai 2021 sous la 
présidence italienne du G20.

2) Vaccination contre la Covid-19

La vaccination est la clé du plan de lutte contre le virus. 
Ce processus peut exiger une réponse différente à tout 
moment, il suffit de penser aux variants auxquels nous 
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varianten waarmee we reeds worden geconfronteerd. De 
detectie van nieuwe varianten is van zeer groot belang.

De Europese Commissie heeft de toegang van de 
lidstaten tot de vaccins veiliggesteld van zodra die 
goedgekeurd en beschikbaar waren door middel van 
aankoopcontracten.

We hebben toegang tot ongeveer 2,6 miljard dosissen 
van Covid-vaccins van zes bedrijven (AstraZeneca, 
BioNTech/Pfizer, CureVac, Johnson & Johnson, 
Moderna en Sanofi/GlaxoSmithKline). Het Europees 
Geneesmiddelenagentschap levert de goedkeuring van 
de vaccins. Onlangs waren er productie- en leverings-
problemen bij AstraZeneca en BioNTech/Pfizer. Samen 
met de lidstaten, werken we met de ondernemingen aan 
een voorspelbaar en transparant leveringsschema om 
hun verbintenissen na te komen . Er kan geen twijfel 
over bestaan dat de Europese Commissie de veilige 
toegang tot de vaccins centraal stelt, alsook de hieruit 
volgende rollout.

3) Vaccinatie in de lidstaten

De lidstaten zijn volop bezig met de vaccinatie en dit 
proces loopt op verschillende snelheden. Sommige 
landen staan voor uitdagingen, zoals de langzame en 
schaarse levering van vaccins. In België heeft 6,2 % van 
de bevolking momenteel een eerste dosis van het vaccin 
tegen Covid-19 ontvangen. We moeten de vaccinatie nu 
opvoeren en versnellen. De Europese Commissie volgt 
de tests en de vaccinaties in de lidstaten op de voet verder 
op. Er wordt bij de lidstaten op aangedrongen tweemaal 
per week verslag uit te brengen bij het Europees Centrum 
voor ziektepreventie en -bestrijding (ECDC). Dit helpt 
bij het bijhouden van de broodnodige gegevens, zoals 
de frequentie van de tests en de wekelijkse positieve 
testratio. Dit draagt bij tot de wekelijkse monitoring 
door het ECDC, die een beeld geeft van de voornaamste 
ontwikkelingen. Enkel door samenwerking kunnen we 
er met succes bovenop komen.

4) De faciliteit voor herstel en veerkracht

De faciliteit voor herstel en veerkracht is het antwoord 
van de EU op de sociaaleconomische uitdagingen van 
Covid-19. Het is onze doelstelling om de sociaalecono-
mische veerkracht van de lidstaten te versterken. De 
eurocommissaris maakt van de gelegenheid gebruik om 
België uit te nodigen om het eigenmiddelenbesluit zo 
snel mogelijk te ratificeren. De uitgaven onder de faci-
liteit zijn enkel mogelijk als de laatste lidstaat het besluit 
heeft geratificeerd. Elke lidstaat speelt een sleutelrol 

sommes déjà confrontés. Détecter de nouveaux variants 
est capital.

La Commission européenne a assuré l’accès des États 
membres aux vaccins dès qu’ils ont été approuvés et 
étaient disponibles par le biais de contrats d’achat.

Nous avons accès à environ 2,6 milliards de doses 
de vaccins anti-Covid provenant de six sociétés (As-
traZeneca, BioNTech/Pfizer, CureVac, Johnson & John-
son, Moderna et Sanofi/GlaxoSmithKline). L’Agence 
européenne des médicaments délivre l’approbation des 
vaccins. Récemment, des problèmes de production et 
d’approvisionnement sont apparus chez AstraZeneca 
et BioNTech/Pfizer. En collaboration avec les États 
membres, nous travaillons avec les entreprises pour 
établir un calendrier de livraison prévisible et transpa-
rent qui leur permettra de respecter leurs engagements. 
Il ne fait aucun doute que la priorité de la Commission 
européenne est de garantir un accès sûr aux vaccins et 
leur déploiement futur.

3) Vaccination dans les États membres

Les États membres sont en pleine campagne de vacci-
nation et ce processus est plus ou moins rapide. Cer-
tains pays font face à des défis, notamment en cas de 
lenteur et de pénurie d’approvisionnement des vaccins. 
En Belgique, 6,2 % des citoyens ont aujourd’hui reçu 
une première dose de vaccin contre la Covid-19. Nous 
devons maintenant renforcer et accélérer la vaccination. 
La Commission européenne suit toujours de près les 
tests et les vaccinations dans les États membres. Ces 
derniers sont invités à en rendre compte deux fois par 
semaine au Centre européen de prévention et de contrôle 
des maladies (ECDC), une procédure qui aide à tenir à 
jour les données essentielles comme la fréquence des 
tests et le taux hebdomadaire de positivité. Ces données 
permettent au Centre d’exercer une surveillance hebdo-
madaire qui donne une idée des principales évolutions. 
Seule une coopération nous permettra d’avoir le dessus.

4) La facilité pour la reprise et la résilience

La facilité pour la reprise et la résilience est la réponse 
de l’UE aux défis socio-économiques de la Covid-19. 
Notre objectif est de renforcer la résilience socio-écono-
mique des États membres. La commissaire européenne 
profite de l’occasion pour inviter la Belgique à ratifier 
la décision sur les ressources propres dans les plus brefs 
délais. Les dépenses intervenant dans ce cadre ne seront 
possibles que lorsque le dernier État membre aura ratifié 
la décision. Chaque État membre joue un rôle clé dans 
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in het scheppen van de omstandigheden waaronder de 
Europese Commissie de noodzakelijke fondsen kan le-
nen op de financiële markten. De lidstaten staan nu voor 
de opdracht om hun herstel- en veerkrachtplannen voor 
te bereiden. Deze plannen zouden een consistent pakket 
van hervormingen en investeringen moeten omvatten die 
uitgetekend zijn overeenkomstig de beleidsdoelstellin-
gen van de EU inzake de groene en de digitale transitie. 
De herstel- en veerkrachtplannen zijn eveneens bedoeld 
om tegemoet te komen aan de landenspecifieke aanbe-
velingen die aan de lidstaten gericht zijn in de context 
van het Europees Semester. Zij dienen erop gericht te 
zijn om de economische en sociale veerkracht binnen 
de EU te versterken en de groene en de digitale transitie 
van onze economie te ondersteunen.

5) Het Belgische herstelplan

België kan van de gelegenheid gebruik maken om een 
herstel- en veerkrachtplan op te stellen dat in overeen-
stemming is met de Europese Green Deal door beroep 
te doen op de fondsen van de faciliteit voor herstel en 
veerkracht.

De Europese Commissie is verheugd over de aanstelling 
van de federale staatssecretaris Dermine, die belast is 
met de coördinatie van de Relance en de Strategische 
investeringen, en die zich, samen met de gefedereerde 
entiteiten, toelegt op de planning en implementatie 
van een gecoördineerd antwoord op de pandemie. Dit 
is een plan dat in gezamenlijk overleg is opgesteld 
met het oog op een duurzaam economisch herstel. De 
Europese Commissie verwelkomt eveneens dat België 
een strategisch oriëntatiedocument heeft voorgelegd aan 
de Commissie. De diensten van de Europese Commissie 
zetten met de Belgische overheden momenteel een stra-
tegische dialoog op die gesteund is op deze ontwerpen 
van investeringen en hervormingen. De eurocommis-
saris verheugt er zich over dat 55 % van de voorgestelde 
investeringsmaatregelen een bijdrage levert aan de 
klimaatdoelstellingen. België heeft eveneens aangege-
ven dat de plannen voor 26 % bijdragen aan de digitale 
transformatie. Dit zijn de sleutelobjectieven voor de 
Europese Commissie.

De eurocommissaris stelt dat er – over het algemeen – 
nog veel werk voor de boeg is om al de plannen van de 
lidstaten in lijn te brengen met de vereisten van de veror-
dening voor de herstel- en veerkrachtfaciliteit. Het is van 
vitaal belang dat het Belgische plan een alomvattend en 
adequaat antwoord biedt op de economische en sociale 
situatie in België. De burgers hebben hier behoefte aan.

la création des conditions permettant à la Commission 
européenne d’emprunter les fonds nécessaires sur les 
marchés financiers. La tâche qui incombe maintenant 
aux États membres est de préparer leurs plans de relance 
et de résilience. Ces plans devraient contenir un train 
cohérent de réformes et d’investissements, conçus 
conformément aux objectifs stratégiques de l’UE en 
matière de transition écologique et numérique. Les plans 
de relance et de résilience visent également à répondre 
aux recommandations spécifiques par pays adressées 
aux États membres dans le cadre du Semestre européen. 
Ils doivent viser à renforcer la résilience économique et 
sociale au sein de l’UE et à soutenir la transition verte 
et numérique de notre économie.

5) Plan de relance belge

La Belgique peut profiter de l’occasion pour élaborer 
un plan de relance et de résilience en adéquation avec 
le Pacte vert européen en faisant appel aux fonds de la 
facilité pour la reprise et la résilience.

La Commission européenne se félicite de la désigna-
tion du secrétaire d’État fédéral Dermine, chargé de 
la coordination de la Relance et des Investissements 
stratégiques et qui se consacre à la planification et à la 
mise en œuvre d’une réponse coordonnée à la pandémie, 
conjointement avec les entités fédérées. Il s’agit d’un 
plan qui a été élaboré de commun accord en vue d’une 
reprise économique durable. La Commission euro-
péenne se réjouit également que la Belgique ait présenté 
un document d’orientation stratégique à la Commission. 
Les services de la Commission européenne mettent en 
place un dialogue stratégique avec les autorités belges, 
dialogue qui s’appuie sur ces projets d’investissements et 
de réformes. La commissaire européenne se réjouit que 
55 % des mesures d’investissement proposées apportent 
une contribution aux objectifs climatiques. La Belgique 
a également indiqué que les projets contribueront à la 
transformation numérique à hauteur de 26 %. Ce sont 
les objectifs clés pour la Commission européenne.

La commissaire européenne indique que beaucoup de 
choses restent à faire, à titre général, pour aligner les 
plans des États membres sur les exigences du règlement 
établissant une facilité pour la reprise et la résilience. Il 
est vital que le plan belge offre une réponse globale et 
adéquate à la situation socioéconomique de la Belgique. 
Les citoyens en ont besoin.
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B. Conferentie over de toekomst van Europa

De eurocommissaris is ervan overtuigd dat de 
Commissie nog veel meer zal vernemen over de herstel- 
en gezondheidsmaatregelen gedurende de Conferentie 
over de toekomst van Europa. Ze maakt van de gele-
genheid gebruik om nu een update te geven over de 
Conferentie, een proces dat geen precedent kent in de 
geschiedenis.

1) Voorgeschiedenis en noodzaak

Op 10 maart 2021 heeft het trio-voorzitterschap (de 
voorzitters van het Europees Parlement, de Commissie 
en de Raad) de Joint Declaration over de Conferentie 
over de toekomst van Europa ondertekend. Dit is een 
moedige en noodzakelijke stap in het licht van de am-
bitie verwoord in de verklaring, die luidt als volgt: «De 
Europese Unie moet laten zien dat zij antwoorden kan 
bieden op de zorgen en ambities van de burgers. Het 
Europese beleid moet inclusieve antwoorden bieden op 
de taken die onze generatie bepalen.»

2) Belang van de nationale parlementen

De eurocommissaris beklemtoont het belang van de nati-
onale parlementen in haar opdracht voor de Conferentie. 
Vóór de Covid-19-crisis heeft zij reeds persoonlijke 
contacten gehad met een aantal nationale parlementen. 
De eurocommissaris had eveneens contact met COSAC 
en het is haar vaste overtuiging dat het succes van de 
Conferentie afhangt van de intense samenwerking met 
de nationale parlementen, die via COSAC als waar-
nemer vertegenwoordigd zijn in de Conferentie (1). 
De Conferentie zal de representatieve democratie niet 
vervangen, integendeel de representatieve democra-
tie en het debat zullen erdoor worden versterkt. De 
Conferentie is uiteindelijk een instrument dat bijdraagt 
tot de opbouw en versterking van een Europese publieke 
ruimte die zich openstelt voor beraadslaging en debat. 
De eurocommissaris is benieuwd naar de ideeën over 
de betrokkenheid in één van de meest ambitieuze en 
zichtbare prioriteiten van de Europese Commissie. Zelf 
was de eurocommissaris te gast in Eupen om er getuige 
te zijn van één van de mooiste praktijkvoorbeelden van 
burgerparticipatie en beraadslagende democratie. België 
kan veel nuttige bijdragen leveren tot deze Conferentie. 
De eurocommissaris heeft eveneens Belgische deskun-
digen geraadpleegd die op dit gebied in Europa, en op 
wereldvlak, een voortrekkersrol spelen.

(1) Het COSAC-trio-voorzitterschap is opgenomen in de Executive Board 
van de Conferentie, weliswaar als waarnemer.

B. Conférence sur l’avenir de l’Europe

La commissaire européenne est convaincue que la 
Commission apprendra encore beaucoup de choses sur 
les mesures de relance et les mesures sanitaires au cours 
de la Conférence sur l’avenir de l’Europe. Elle profite 
aussi de l’occasion qui lui est donnée pour apporter des 
précisions sur la Conférence, qui constituera un proces-
sus sans précédent historique.

1) Historique et nécessité

Le 10 mars 2021, les trois présidents (présidents du 
Parlement européen, de la Commission et du Conseil) 
ont signé la Déclaration commune sur la Conférence sur 
l’avenir de l’Europe. Il s’agit d’une mesure courageuse 
et nécessaire à la lumière de l’ambition formulée comme 
suit dans cette déclaration: «L’Union européenne doit 
montrer qu’elle est capable de répondre aux préoccupa-
tions et aux aspirations des citoyens. La politique euro-
péenne doit fournir des réponses inclusives permettant 
d’accomplir les tâches caractérisant notre génération.»

2) Importance des parlements nationaux

La commissaire européenne insiste sur l’importance 
des parlements nationaux dans sa mission dans la pers-
pective de la Conférence. Elle a déjà eu des contacts 
personnels avec plusieurs parlements nationaux avant 
la crise de la Covid-19. La commissaire européenne a 
également eu des contacts avec la COSAC et elle est 
absolument convaincue que le succès de la Conférence 
dépendra de l’étroite collaboration avec les parlements 
nationaux, représentés à la Conférence au travers de la 
COSAC en sa qualité d’observateur (1). La Conférence 
ne remplacera par la démocratie représentative. Au 
contraire, elle renforcera la démocratie représentative 
et le débat. La Conférence sera, en fin de compte, 
un instrument qui contribuera à la construction et au 
renforcement de l’espace public européen, espace qui 
s’ouvre à la délibération et au débat. La commissaire 
européenne est curieuse de connaître les idées à propos 
de l’association à l’une des priorités les plus ambitieuses 
et les plus visibles de la Commission européenne. La 
commissaire européenne a elle-même été invitée à 
assister à Eupen à l’un des plus beaux exemples de mise 
en pratique de la participation citoyenne et de la démo-
cratie délibérative. La Belgique peut fournir nombre de 
contributions utiles à cette Conférence. La commissaire 
européenne a également consulté des experts belges qui 
jouent un rôle de pionnier dans ce domaine en Europe 
et au niveau mondial.

(1) La présidence-troïka de la COSAC fera partie du conseil exécutif de la 
Conférence, mais en qualité d’observateur.
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De deelname en het ownership van de nationale 
parlementen zijn een factor voor succes en dit blijkt 
ook uit de mededeling van de Europese Commissie 
van januari 2020, die stelde: «National and regional 
parliaments and actors have an important role to play 
in the Conference and should be encouraged to hold 
Conference-related events. Their involvement should 
ensure that the Conference goes far beyond Europe’s 
capital cities and reaches every corner of the Union.»

Deze mededeling legde de basis voor onze taak om alle 
democratische uitdagingen aan te gaan. Dit betekent 
dat we de hand reiken aan alle burgers van de EU, in 
zowel de stedelijke, als de landelijke gebieden. Burgers 
herdenken hun band met de Staat, met de beleidsvoering 
en met elkaar. Dankzij de technologie voelen ze zich 
nauwer betrokken bij de aangelegenheden die voor hen 
van betekenis zijn. In deze context is het uitbrengen van 
een stem éénmaal in de vier à vijf jaar onvoldoende. 
Democratie is geen statisch gegeven. Het is constant in 
ontwikkeling en moet op maat geschreven zijn van de 
toekomst. De Conferentie over de toekomst van Europa 
is een deel van het antwoord van de Europese Commissie 
op deze uitdaging.

3) Voornaamste aandachtspunten

De eurocommissaris wenst vervolgens de voornaamste 
aandachtpunten van de Conferentie toe te lichten.

Aspecten rond de gezondheidszorg en het Europese 
antwoord op de huidige gezondheidscrisis zullen onge-
twijfeld een prominente aandacht hebben in de dialoog 
met de burgers gedurende deze Conferentie.

De burgers zijn vrij om elke topic die voor hen van 
belang is onder de aandacht te brengen. Geen enkel 
onderwerp is taboe.

Via zowel fysieke, als hybride events zal elke burger de 
kans hebben om op een interactieve wijze deel te nemen 
aan de Conferentie, via een meertalig digitaal platform 
dat uitgetekend is om een one-stop-shop te zijn voor alle 
informatie betreffende de Conferentie. De eurocommis-
saris rekent op de parlementaire medewerking en de 
organisatie van events op lokaal, regionaal en nationaal 
niveau kunnen het proces verrijken.

Dit opzet van een lokaal, regionaal, nationaal en trans-
nationaal debat over de toekomst van Europa is nooit 
eerder gezien en toont het belang aan van een effectief 
feedbackmechanisme dat verzekert dat de beraadslagin-
gen leiden tot concrete resultaten. De burgers moeten 

La participation et l’appropriation des parlements 
nationaux constitueront un facteur de succès, comme 
l’indique également la communication de la Commis-
sion de janvier 2020: «Les parlements et acteurs natio-
naux et régionaux ont un rôle important à jouer dans la 
conférence et devraient être encouragés à organiser des 
manifestations liées à celle-ci. La participation de ces 
acteurs permettra à la conférence de dépasser largement 
le cadre des capitales européennes et d’atteindre les 
moindres recoins de l’Union.»

Cette communication a jeté les bases de notre tâche, 
qui consiste à relever tous les défis démocratiques. Cela 
signifie que nous tendons la main à tous les citoyens de 
l’UE, dans les zones urbaines comme dans les zones 
rurales. Les citoyens redéfinissent leurs liens avec l’État, 
la politique et leurs semblables. Grâce à la technologie, 
ils se sentent plus étroitement associés aux matières qui 
ont une signification pour eux. Dès lors, voter une fois 
tous les quatre à cinq ans ne suffit pas. La démocratie 
n’est pas une entité statique. Elle est en constante évo-
lution et doit être taillée sur mesure pour l’avenir. La 
Conférence sur l’avenir de l’Europe constituera une par-
tie de la réponse de la Commission européenne à ce défi.

3) Priorités

La commissaire européenne souhaite ensuite exposer 
les priorités de la Conférence.

Les questions relatives aux soins de santé et à la réponse 
européenne à la crise sanitaire actuelle constitueront 
indubitablement des priorités du dialogue avec les 
citoyens lors de cette Conférence.

Les citoyens pourront aborder tous les sujets importants 
à leurs yeux. Aucun sujet ne sera tabou.

Lors d’événements physiques et hybrides, tout citoyen 
pourra participer de manière interactive à la Conférence, 
au travers d’une plateforme numérique multilingue 
conçue pour être un guichet unique pour toutes les infor-
mations sur la Conférence. La commissaire européenne 
compte sur la coopération parlementaire. L’organisation 
d’événements aux niveaux local, régional et national 
pourrait enrichir l’ensemble de ce processus.

Ce projet de débat local, régional, national et transna-
tional sur l’avenir de l’Europe est inédit et souligne 
l’importance de disposer d’un mécanisme de feedback 
efficace qui permette de garantir que les délibérations 
aboutiront à des résultats concrets. Les citoyens doivent 
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weten dat hun stem wordt gehoord. Ze moeten zien 
in welke mate hun bijdrage een concrete impact kan 
hebben op de beleidsvoering in de EU. Dit wordt onze 
graadmeter voor succes.

Als de leidende eurocommissaris binnen de Executive 
Board is mevrouw Šuica er zich van bewust dat het echte 
werk nu al begonnen is. Zij zal nauw samenwerken met 
de nationale parlementen om er zich van te verzekeren 
dat er een stem wordt gegeven aan de vele bekommernis-
sen van alle burgers, jong en oud, met inbegrip van de 
kinderen. Het is hun Europa. Burgers zijn geen lijdend 
voorwerp, maar wel de actoren van het Europese beleid!

Er is veel werk aan de winkel. Alleen samen kunnen 
we bouwen aan onze weerbaarheid die de toekomstige 
generaties ten goede zal komen.

IV. GEDACHTEWISSELING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Van Bossuyt, volksvertegenwoordigster, 
dankt de eurocommissaris voor haar uiteenzetting, maar 
vindt het vreemd dat de eurocommissaris, die bevoegd 
is voor democratie, geen melding heeft gemaakt van de 
vijf gevangen Catalaanse parlementairen. Zij acht het 
onaanvaardbaar dat in een lidstaat van de EU, die zich 
een democratie noemt, verkozen politici gevangen zitten.

Voorts kan men zich de vraag stellen of Europa op dit 
moment nood heeft aan een dergelijke conferentie. De 
gezondheidspandemie en de Brexit treffen de burger. Zit 
de burger effectief te wachten op een Conferentie over 
de toekomst van de Europa? Het is eerder van belang dat 
Europa haar bevoegdheden effectief uitoefent.

We zijn een representatieve democratie. De Europese 
Commissie vertegenwoordigt het algemeen belang, de 
Raad vertegenwoordigt de lidstaten en het Europees 
Parlement vertegenwoordigt de burger. De nationale 
parlementen mogen zeker niet buitenspel worden gezet. 
Het subsidiariteits- en proportionaliteitsbeginsel moet 
worden gerespecteerd. De burger zit niet te wachten op 
een bevoegdheidsoverdracht naar de EU.

Europa heeft weinig blijk gegeven van een slanke gover-
nance-structuur. Er was reeds veel gebakkelei over het 
voorzitterschap van de Conferentie. Binnen deze struc-
tuur is er weinig gelet op de gelijke vertegenwoordiging 
van man en vrouw.

savoir que leur voix est entendue. Ils doivent voir dans 
quelle mesure leur contribution peut avoir une incidence 
concrète sur les politiques de l’UE. C’est cela qui per-
mettra de mesurer la réussite de cette Conférence.

En sa qualité de commissaire européenne de référence 
au sein du comité exécutif, Mme Šuica est consciente 
que le véritable travail a déjà commencé. Elle travaillera 
en étroite collaboration avec les parlements nationaux 
afin de s’assurer que les nombreuses préoccupations de 
tous les citoyens, jeunes et âgés, y compris des enfants, 
puissent être exprimées. En effet, l’Europe leur appar-
tient. Les citoyens ne doivent pas être passifs mais bien 
actifs dans le cadre de la politique européenne!

Cette tâche sera colossale. Ce n’est qu’ensemble que 
nous pourrons renforcer notre résilience au bénéfice 
des générations futures.

IV. ÉCHANGE DE VUES

A. Questions et remarques des membres

Mme Van Bossuyt, députée, remercie la commissaire 
européenne pour son exposé, mais estime qu’il est 
étrange que la commissaire, qui est en charge de la 
Démocratie, n’ait pas évoqué le cas des cinq parlemen-
taires catalans emprisonnés. La membre estime qu’il 
est inacceptable qu’un État membre de l’UE qui se dit 
démocratique emprisonne des élus.

On peut également se demander si l’Europe a besoin 
d’une conférence comme celle-là aujourd’hui. Les 
citoyens sont touchés par la pandémie sanitaire et par 
le Brexit. Sont-ils vraiment demandeurs d’une confé-
rence sur l’avenir de l’Europe? Il importerait plutôt que 
l’Europe exerce effectivement ses compétences.

Nous vivons dans une démocratie représentative: la 
Commission européenne représente l’intérêt général, 
le Conseil représente les États membres et le Parlement 
européen représente les citoyens. Il ne faut certainement 
pas mettre les parlements nationaux sur la touche. Les 
principes de subsidiarité et de proportionnalité doivent 
être respectés. Le citoyen n’est pas demandeur d’un 
transfert de compétences vers l’UE.

L’Europe ne s’est pas vraiment dotée d’une structure 
de gouvernance allégée. La présidence de la Conférence 
a déjà fait l’objet de nombreuses querelles. Au sein de 
cette structure, peu d’attention a en outre été accordée 
à la représentation égale des hommes et des femmes.
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Wat de burgerinspraak betreft, is het een goede zaak om 
veel burgers te betrekken. Maar hoe zal men vermijden 
dat de Conferentie een praatbarak wordt? Hoe gaan de 
burgers representatief geacht worden voor de hele be-
volking. Het moeten niet alleen de niet-gouvernementele 
organisaties (ngo) zijn die al een uitgesproken mening 
hebben. Hoe worden de burgers gekozen die samen rond 
de tafel zitten?

Worden thema’s besproken die een verdragswijziging 
vereisen of niet? Worden enkel zaken besproken die tot 
een sterker Europa zullen leiden of wordt ook gekeken 
naar een betere werking van de EU?

Mevrouw Van Bossuyt hoopt dat de Conferentie het niet 
bij woorden houdt, maar dat er ook daden aan gekoppeld 
worden. Zij heeft reeds herhaalde malen gevraagd hoe 
de nationale parlementen bij het opzet zullen worden 
betrokken, maar zij heeft er nog steeds geen duidelijk 
antwoord op gekregen, terwijl de Conferentie binnenkort 
– op 9 mei 2021 – van start zal gaan.

De heer Cogolati, volksvertegenwoordiger, stelt dat de 
participatieve democratie geen modewoord of gadget 
is. Burgerparticipatie is één van de basisbekommer-
nissen van zijn fractie. In België zijn er verschillende 
baanbrekende initiatieven van burgerdemocratie. Ook 
in de Kamer van volksvertegenwoordigers kunnen de 
burgers petities indienen, waarbij zij hun wetgevende 
initiatieven in het parlement kunnen voorstellen als ze 
een aantal handtekeningen hebben verzameld.

De heer Cogolati vraagt welke parameters de Conferentie 
hanteert om dit participatieve proces te ondersteunen. 
Hij merkt dat de werkzaamheden in de lente van 2022 
voltooid zullen zijn, maar denkt dat de debatten langer 
dan een jaar zullen duren. Als we echt een construc-
tieve dialoog willen, hebben we een kwaliteitsvol debat 
nodig. Hij geeft de voorkeur aan een debat ten gronde. 
De presidentsverkiezingen in Frankrijk doorkruisen 
weliswaar in zekere mate de werkzaamheden, maar de 
heer Cogolati meent dat de timing van de Conferentie 
hier niet van mag afhangen.

Het burgerdebat hangt af van de methodologie. Voor de 
beraadslagende democratie zijn er weinig aanwijzingen. 
Elke lidstaat kan zelf bepalen hoe hij dit debat organi-
seert. De spreker hoopt dat de Europese Commissie in 
dit verband enkele richtsnoeren aangeeft.

En ce qui concerne la participation des citoyens, il est ju-
dicieux d’associer de nombreux citoyens. Mais comment 
éviter que la Conférence s’enlise dans des discussions 
interminables? Comment déterminera-t-on si les parti-
cipants représentent toute la population? Il ne faudrait 
pas que seules les organisations non gouvernementales 
(ONG), qui ont déjà des opinions bien tranchées, par-
ticipent à cette Conférence. Comment les citoyens qui 
prendront part aux discussions seront-ils choisis?

Des thématiques nécessitant une modification des traités 
seront-elles éventuellement abordées? Les discussions 
porteront-elles seulement sur des questions visant à ren-
forcer l’Europe, ou porteront-elles aussi sur la manière 
d’améliorer le fonctionnement de l’UE?

Mme Van Bossuyt espère que la Conférence ne se 
contentera pas de paroles et passera aux actes. La 
membre a déjà demandé à plusieurs reprises comment 
les parlements nationaux seront associés à ce projet, mais 
elle n’a pas encore reçu de réponse claire à ce sujet alors 
que la Conférence doit bientôt commencer puisqu’elle 
débutera le 9 mai 2021.

M. Cogolati, député, souligne que la démocratie par-
ticipative n’est pas un mot à la mode ni un «gadget». 
La participation des citoyens est l’une des principales 
préoccupations de son groupe. En Belgique, il existe 
plusieurs initiatives novatrices en matière de démocratie 
citoyenne. Désormais, les citoyens peuvent par exemple 
soumettre des pétitions à la Chambre des représentants, 
devant laquelle ils pourront même venir présenter leurs 
initiatives législatives à condition d’avoir recueilli un 
certain nombre de signatures.

M. Cogolati demande quels critères la Conférence uti-
lise pour soutenir ce processus participatif. Il note que 
les travaux seront terminés au printemps 2022, mais il 
pense que les débats dureront plus d’une année. Si nous 
voulons vraiment un dialogue constructif, nous avons 
besoin d’un débat de qualité. L’intervenant préfère un 
débat sur le fond. Il est vrai que les élections présiden-
tielles en France interfèrent dans une certaine mesure 
avec les travaux de la Conférence, mais M. Cogolati 
estime que le calendrier de la Conférence ne devrait 
pas en dépendre.

Le débat citoyen dépend de la méthodologie mise en 
œuvre. Il y a peu d’indications concernant la démocratie 
participative. Chaque État membre peut décider lui-
même de la manière dont il organise ce débat. L’inter-
venant espère que la Commission européenne donnera 
quelques lignes directrices à cet égard.
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Wat de betrokkenheid via de digitale platforms betreft, 
hoopt de heer Cogolati op een maximale inclusie. Dit be-
tekent dus dat niet alleen de usual suspects of de mondige 
burgers aan bod komen, die het gewoon zijn zich tot het 
beleid te richten. Betrokkenheid betekent meer dan een 
evenwicht onder de lidstaten. Als er met minderheden 
en genderevenwicht rekening wordt gehouden, kan men 
spreken van een Europees burgerparlement. Wat is de 
kostprijs van dit initiatief?

De heer Cogolati vindt het opzet een veelbelovend ini-
tiatief en hoopt op een echt Europees burgerparlement. 
In dit geval zal de eurocommissaris in het Belgische 
Parlement een partner vinden die de Conferentie steunt 
en wil meebouwen aan een Europese toekomst.

De heer Flahaut, volksvertegenwoordiger, meent dat 
de doelstellingen van deze Conferentie zonder enige 
twijfel alle lof verdienen. Hopelijk zullen de Franse 
presidentsverkiezingen niet de reden zijn om het proces 
te beperken tot één jaar.

Het is misschien goed om eerst de vraag te stellen waar 
Europa vandaan komt en welke richting we uit willen. 
De lidstaten moeten beseffen wat de basiswaarden zijn 
van de EU en deze onderschrijven. De jongeren, de 
burgers en de verkozenen moeten hier ook inzicht in krij-
gen, dit begrijpen en herinnerd worden aan de rechten 
en de plichten, die de EU met zich meebrengt. Hopelijk 
zal de Conferentie lessen trekken uit de crisis. Als we 
een ander Europa willen, mogen we de fouten uit het 
verleden niet herhalen. Bezuiniging om de bezuiniging 
is geen optie. We moeten uitkijken naar een Europa dat 
perspectieven biedt.

Wanneer we op deze vragen een antwoord hebben, kan 
men een duidelijk programma opstellen. We mogen 
niet het risico lopen om te vervallen in een forum waar 
iedereen zijn opmerkingen kan poneren. Het is een goede 
zaak dat voormalige regeringsleiders met jarenlange er-
varing, zoals Guy Verhofstadt, bij de Conferentie een rol 
spelen, en erover zullen waken om concrete resultaten 
te bereiken en zoveel mogelijk burgers te betrekken. 
Men hoeft niet altijd op dezelfde experts een beroep te 
doen. Het is evenzeer van belang om op de jeugd een 
beroep te doen.

De heer De Spiegeleer, volksvertegenwoordiger, dankt 
de eurocommissaris voor haar toelichting bij de eerste 
resultaten van de zogenaamde Eurobarometer 500. Hij 
wijst op de bevoegdheden van de eurocommissaris, 

En ce qui concerne la participation via les plateformes 
numériques, M. Cogolati espère une inclusion maxi-
male. Cela signifie qu’il faudra veiller à ne pas toucher 
uniquement les «suspects habituels» ou les citoyens 
prompts à s’exprimer qui ont l’habitude de s’adresser au 
monde politique. Une véritable participation citoyenne 
nécessite d’aller au-delà du simple équilibre entre États 
membres: si l’on tient compte des minorités et de l’équi-
libre sur le plan du genre, on pourra réellement parler 
d’un Parlement européen des citoyens. Quel est le coût 
de cette initiative?

M. Cogolati juge l’idée prometteuse et espère un véri-
table Parlement européen des citoyens. Si c’est le cas, la 
commissaire européenne trouvera au sein du Parlement 
belge un partenaire qui soutient la Conférence et sou-
haite contribuer à la construction d’un avenir européen.

M. Flahaut, député, estime que les objectifs de cette 
Conférence méritent incontestablement tous les éloges. 
Espérons que les élections présidentielles françaises ne 
feront pas en sorte de limiter la durée de l’expérience 
à une seule année.

Il serait peut-être bon de commencer par se demander 
d’où vient l’Europe et dans quelle direction nous vou-
lons aller. Les États membres doivent être conscients 
des valeurs fondamentales de l’UE et y souscrire. Les 
jeunes, les citoyens et les élus doivent également les 
comprendre et se voir rappeler les droits et obligations 
qu’implique le fait de faire partie de l’UE. Il faut espérer 
que la Conférence tirera les leçons de la crise. Si nous 
voulons une Europe différente, nous devons absolument 
éviter de répéter les erreurs commises par le passé. 
L’austérité pour l’austérité n’est pas une option. Il faut 
que nous ayons en point de mire une Europe qui offre 
des perspectives.

Lorsque nous aurons les réponses à ces questions, nous 
pourrons établir un programme clair. Nous ne pouvons 
pas courir le risque de nous retrouver dans un forum où 
tout le monde pourrait simplement donner son avis. C’est 
une bonne chose que d’anciens chefs de gouvernement 
ayant des années d’expérience, comme Guy Verhofstadt, 
jouent un rôle dans la Conférence et veillent à obtenir 
des résultats concrets et à toucher le plus grand nombre 
de citoyens possible. Il ne faut pas nécessairement 
convoquer toujours les mêmes experts. Il est tout aussi 
important de faire appel aux jeunes.

M. De Spiegeleer, député, remercie la commissaire 
européenne pour son explication des premiers résultats 
de l’Eurobaromètre «spécial 500». Il évoque les com-
pétences de la commissaire, à savoir la démographie 
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namelijk demografie en democratie, twee termen 
die – zeker in België – een enorme lading dekken. De 
eurocommissaris is geboren in ex-Joegoslavië. Haar 
Joegoslavisch paspoort werd nadien door een Kroatisch 
paspoort vervangen. Zelf is de heer De Spiegeleer ge-
boren in België en hij hoopt ooit een Vlaams paspoort 
te verkrijgen, op een democratische manier en zonder 
bloedvergieten. Uit de Eurobarometer blijkt dat de 
burger meer gehoord wenst te worden. De spreker stelt 
dat in België de politieke realiteit net het omgekeerde 
weergeeft van wat deze EU-burger wenst.

De heer Flahaut, volksvertegenwoordiger, merkt op 
dat voormelde elementen uit de tussenkomst van de 
spreker geen verband houden met het onderwerp van 
deze vergadering.

De heer De Spiegeleer, volksvertegenwoordiger, wijst 
erop dat België een lidstaat is waar men in het ene lands-
gedeelte minder stemmen nodig heeft dan in het andere 
om een zetel te bemachtigen en waar de winnaar van 
de verkiezingen niet bij de regeringsgesprekken werd 
betrokken. De heer De Spiegeleer vraagt of de euro-
commissaris zich van deze politieke realiteit bewust is.

Hij komt vervolgens terug op de «mission letter» die 
Europees commissievoorzitster von der Leyen op 
1 december 2019 aan mevrouw Šuica richtte. Eén van 
de belangrijkste bevoegdheden van de eurocommis-
saris is de Conferentie over de toekomst van Europa. 
Sinds de Brexit is de EU kleiner geworden. Bovendien 
worstelt de EU met de coronacrisis. Zes op tien van de 
respondenten van de zogenaamde Eurobarometer 500 
vindt dat de huidige pandemie hen heeft doen nadenken 
over de toekomst van de EU. Het imago van de EU is 
er bij hen op achteruit gegaan. De heer De Spiegeleer 
vraagt of de EU te veel of juist te weinig aanwezig is 
tijdens deze crisis.

De spreker merkt op dat een aanzienlijk deel van de 
bevolking in België nogal sceptisch is als het gaat om het 
interpreteren van de verkiezingsuitslagen en het omzet-
ten van deze uitslagen in beleidsdaden. Op welke manier 
ziet de eurocommissaris deze Conferentie op het terrein 
verschillen van het resultaat van reguliere verkiezingen? 
Vreest de eurocommissaris niet dat deze Conferentie als 
een extra overbodig mechanisme wordt ervaren? Uit de 
enquête blijkt dat de burger de verkiezingen nog altijd 
als primordiaal beschouwt.

Tot slot vraagt de heer De Spiegeleer hoe de regio’s 
zullen betrokken worden en welke rol het Comité van 

et la démocratie, deux notions qui – en tout cas en 
Belgique – sont extrêmement chargées de sens. La 
commissaire européenne est née dans l’ex-Yougoslavie. 
Son passeport yougoslave a ensuite été remplacé par 
un passeport croate. M. De Spiegeleer, quant à lui, est 
né en Belgique et espère un jour obtenir un passeport 
flamand, de manière démocratique et sans effusion de 
sang. L’Eurobaromètre montre que les citoyens veulent 
être davantage entendus. L’intervenant affirme que la 
réalité politique en Belgique est à l’opposé de ce que 
souhaite le citoyen européen.

M. Flahaut, député, fait observer que les propos de 
l’intervenant précédent sont sans aucun rapport avec le 
sujet de la réunion.

M. De Spiegeleer, député, souligne que la Belgique 
est un État membre où il faut moins de voix dans une 
partie du pays que dans l’autre pour obtenir un siège 
et où le vainqueur des élections n’a pas été associé aux 
discussions en vue de la formation d’un gouvernement. 
M. De Spiegeleer demande à la commissaire européenne 
si elle est consciente de cette réalité politique.

Il revient ensuite sur la «lettre de mission» que la présidente 
de la Commission européenne, Mme von der Leyen, a 
adressée à Mme Šuica le 1er décembre 2019. L’une des 
plus importantes compétences de la commissaire est la 
Conférence sur l’avenir de l’Europe. Depuis le Brexit, 
l’Union s’est rétrécie. En outre, elle est aux prises avec 
la crise du coronavirus. Six citoyens sur dix interrogés 
dans le cadre de l’Eurobaromètre spécial 500 estiment 
que l’actuelle pandémie les a fait réfléchir à l’avenir 
de l’UE. L’image de cette dernière est écornée à leurs 
yeux. M. De Spiegeleer demande si l’Union est trop ou 
justement trop peu présente durant cette crise.

L’intervenant fait observer qu’une part importante 
de la population belge est plutôt sceptique lorsqu’il 
s’agit d’interpréter les résultats des élections et de les 
traduire en actions politiques. En quoi la commissaire 
considère-t-elle que sur le terrain, cette Conférence 
diffère du résultat d’un scrutin ordinaire? Ne craint-elle 
pas que cette Conférence soit vécue comme un énième 
mécanisme superflu? L’enquête montre que le citoyen 
considère toujours les élections comme primordiales.

Enfin, M. De Spiegeleer demande comment les régions 
seront associées et quel sera le rôle du Comité des 
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de regio’s hierbij zal spelen? Zal de rol van het Comité 
van de regio’s diepgaander en uitgebreider worden 
of net niet?

De heer Van Goidsenhoven, senator, beklemtoont de 
gehechtheid van zijn fractie aan de EU en de samenhang 
van de EU, dit ondanks, onder meer, de gezondheids-
crisis en de Brexit. De Conferentie beoogt de Europese 
burgers en de Europese instellingen dichter bij elkaar 
te brengen. Dat vereist meer dan een onlinedeelname. 
Evenementen met fysieke aanwezigheid en ontmoetin-
gen zijn nodig. De conclusies van de Conferentie worden 
tegen het voorjaar van 2022 verwacht. Is er dus nog vol-
doende tijd zodat zo veel mogelijk evenementen met fy-
sieke aanwezigheid kunnen plaatsvinden? Bestaat er een 
mogelijkheid dat die uiterste datum wordt verschoven?

De slaagkans van de Conferentie hangt af van de parti-
cipatiegraad van de burger. Driekwart van de Europese 
burgers hoopt dat de Conferentie een positieve impact 
zal hebben op het democratisch gehalte van de EU. De 
Europese instellingen hebben er zich op hun niveau toe 
verbonden burgerpanels te organiseren die representatief 
zullen zijn op het vlak van de geografische afkomst, 
het geslacht, de leeftijd, het sociaaleconomisch milieu 
en / of het opleidingsniveau van de burgers. Hoe zal dat 
concreet in zijn werk gaan? Zal men in essentie werken 
via videoconferenties?

Mevrouw Franssen, Europees parlementslid, vindt 
dat de Conferentie over niet veel tijd beschikt om de 
werkzaamheden tot een goed einde te brengen. In 
2019 heeft driekwart van de burgers op pro-Europese 
partijen gestemd. Op dit punt zitten we op een positief 
elan. We merken eveneens dat de armoedegraad in de 
EU stijgt. De Conferentie over de toekomst van Europa 
behelst de inclusieve participatie. Hoe zorgen we ervoor 
dat de Conferentie een inclusief karakter heeft, ook 
naar de meest kwetsbare groepen toe die wellicht het 
verst afstaan van het Europese project? Hoe wordt de 
burgerparticipatie gegarandeerd? De lidstaten zullen er 
moeten voor zorgen dat er geen selectiviteit is van de 
zaken waarover de burger wordt bevraagd. Een gezond 
Europa, een economie voor de mensen, rechtvaardigheid 
en solidariteit over de generaties heen zijn zeer belang-
rijke topics. Hoe zal de analyse precies gebeuren en met 
welke methodes? Als blijkt dat de Europese burgers hier 
massaal om vragen, zal een verdragsherziening dan op 
tafel worden gelegd?

Mevrouw Reynaert, volksvertegenwoordigster, stelt de 
bereidheid van de eurocommissaris op prijs om met de 
Kamer van gedachten te wisselen. De burgers hebben 

régions en la matière. Le rôle de ce Comité est-il appelé 
à s’accroître et à s’étendre ou est-ce le contraire?

M. Van Goidsenhoven, sénateur, souligne l’attachement 
de son groupe à l’UE et à la cohésion de celle-ci, malgré, 
notamment, la crise sanitaire et le Brexit. La Conférence 
vise à rapprocher les citoyens européens des institutions 
européennes. Cela requiert plus qu’une participation en 
ligne; des évènements en présentiels et des rencontres 
sont nécessaires. Les conclusions de la Conférence 
sont attendues pour le printemps 2022. Cela laisse-t-il 
suffisamment le temps pour permettre à un maximum 
d’évènements en présentiel d’avoir lieu? La possibilité 
que cette date butoir soit repoussée existe-t-elle?

La réussite de la Conférence dépend du degré de par-
ticipation des citoyens. Quels seront les moyens mis 
en œuvre pour assurer une participation maximale des 
citoyens? Les institutions européennes se sont engagées, 
à leur niveau, à organiser des panels de citoyens qui 
seront représentatifs en termes d’origine géographique, 
de sexe, d’âge, de milieu socio-économique et / ou de 
niveau d’éducation des citoyens. Dans les faits, comment 
cela sera-t-il concrétisé? Travaillera-t-on essentiellement 
par vidéoconférence?

Mme Franssen, députée européenne, estime que la 
Conférence ne disposera pas de beaucoup de temps 
pour mener ses travaux à bien. En 2019, trois quarts 
des citoyens ont voté pour des partis pro-européens. 
À cet égard, nous sommes donc dans une dynamique 
positive. Nous constatons aussi que le taux de pauvreté 
augmente au sein de l’UE. La Conférence sur l’avenir de 
l’Europe prévoira une participation inclusive. Comment 
s’assurer que la Conférence sera inclusive, y compris à 
l’égard des groupes les plus vulnérables qui sont sans 
doute les plus éloignés du projet européen? Comment 
la participation citoyenne sera-t-elle garantie? Les États 
membres devront veiller à ce qu’il n’y ait pas de sélec-
tivité dans les questions sur lesquelles les citoyens sont 
interrogés. Une Europe saine, une économie au service 
des gens, la justice et la solidarité intergénérationnelles 
sont autant de sujets très importants. Comment l’ana-
lyse se déroulera-t-elle exactement et quelles seront les 
méthodes utilisées? Une révision des traités sera-t-elle 
envisagée si les citoyens européens sont très nombreux 
à la demander?

Mme Reynaert, députée, salue le fait que la commis-
saire européenne soit disposée à procéder à un échange 
de vues avec la Chambre. Les citoyens ont connu une 
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een moeilijk jaar achter de rug. Als plaatselijk OCMW 
(openbaar centrum voor maatschappelijk welzijn)-voor-
zitster wordt mevrouw Reynaert geconfronteerd met 
persoonlijke drama’s en dan stellen deze burgers zich de 
vraag welke rol de EU kan spelen in crisissituaties op het 
gebied van volksgezondheid. Zoals blijkt uit de enquête 
van de Eurobarometer van 12 maart 2021, verwacht 25 % 
van de respondenten dat werk wordt gemaakt van een 
gemeenschappelijke Europees volksgezondheidsbeleid. 
De EU heeft momenteel niet veel bevoegdheden op dit 
gebied. Wat is het standpunt van de Europese Commissie 
over een mogelijke verdragsherziening?

De consensusregel voor een aantal domeinen in de 
Europese besluitvorming staat eveneens ter discussie. 
Anderzijds beschikt de Conferentie over niet zoveel 
tijd. Er is wellicht meer tijd nodig om deze kwesties 
fundamenteel te onderzoeken.

Daarnaast stelt 47 % van de respondenten op de 
Eurobarometer-enquête dat de jongeren een belangrijke 
rol moeten krijgen, maar hoe gaan we de oudere genera-
ties bereiken, die minder toegang hebben tot de digitale 
middelen? In vele landelijke gemeenten is het moeilijk 
om deze bevolkingsgroep digitaal te bereiken.

Vandaag hebben vele mensen het moeilijk. Deze groep – 
die niet alleen over te weinig digitale middelen beschikt, 
maar ook over te weinig bestaansmiddelen – wordt 
steeds groter. Mevrouw Reynaert stelt vast dat de EU 
voor hen ver van hun bed staat. Hoe kan de stem van 
deze bevolkingscategorie in dit debat worden gehoord?

B. Antwoorden van de eurocommissaris

De eurocommissaris wenst eerst in algemene bewoor-
dingen een repliek te geven op de tussenkomsten.

In het begin van haar mandaat heeft de eurocommissaris 
vele steden in verschillende lidstaten bezocht. Vanaf 
de coronacrisis gebeurden deze bezoeken via virtuele 
weg. Zij heeft met parlementsleden, en ook met rurale 
gemeenschappen en civiele organisaties contact opge-
nomen. De geplande opstart van de Conferentie in 2020 
heeft door de gezondheidspandemie ernstige vertraging 
opgelopen. Op 9 mei 2021 worden de werkzaamheden 
opgestart. Tegen juni 2022 worden de conclusies ge-
pland. Daarna kunnen de gesprekken uiteraard verder 
lopen, maar de Commissie richt zich op haar mandaat. 

année difficile. En qualité de présidente d’un centre 
public d’action sociale (CPAS) local, Mme Reynaert est 
confrontée à des drames personnels et les citoyens qui en 
sont victimes se demandent quel rôle l’UE pourrait jouer 
dans les situations de crise de santé publique. Comme 
l’indique l’enquête Eurobaromètre du 12 mars 2021, 
25 % des personnes interrogées demandent la mise en 
place d’une politique européenne commune de santé 
publique. Or, l’UE ne possède aujourd’hui pas beaucoup 
de compétences dans ce domaine. Quelle est la position 
de la Commission européenne à l’égard d’une révision 
éventuelle des Traités?

Il sera également débattu de la règle du consensus appli-
cable dans certains domaines dans le processus déci-
sionnel européen. Toutefois, la Conférence ne dispose 
pas de beaucoup de temps. Il faudra sans doute plus de 
temps pour examiner ces questions en détail.

Dans le cadre de l’enquête Eurobaromètre, 47 % des per-
sonnes interrogées affirment que les jeunes doivent jouer 
un rôle important, mais comment allons-nous atteindre 
les générations plus âgées, qui ont moins facilement 
accès aux outils numériques? Dans de nombreuses com-
munes rurales, il est difficile d’atteindre cette catégorie 
de population par voie électronique.

Aujourd’hui, de nombreuses personnes traversent une 
situation difficile. Ces personnes, qui disposent non 
seulement de trop peu d’outils numériques mais aussi 
de trop peu de moyens de subsistance, sont toujours plus 
nombreuses. Mme Reynaert constate que ces personnes 
se fichent de l’UE. Comment faire entendre la voix de 
cette catégorie de la population dans ce débat?

B. Réponses de la commissaire européenne

La commissaire européenne souhaite tout d’abord 
répondre de façon générale aux interventions.

Au début de son mandat, la commissaire a visité de 
nombreuses villes dans différents États membres. Ces 
visites se sont poursuivies sous forme virtuelle lorsque 
la crise du coronavirus a éclaté. La commissaire a 
pris contact avec des parlementaires, ainsi qu’avec 
des communautés rurales et des organisations de la 
société civile. Le lancement de la Conférence prévu en 
2020 a été sérieusement retardé par la pandémie. Les 
travaux seront entamés le 9 mai 2021. Les conclusions 
devraient être publiées d’ici juin 2022. Les discussions 
pourront bien entendu se poursuivre par la suite, mais 
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Ze moet de resultaten van de voorstellen kunnen ver-
werken en een deel van het mandaat besteden aan beleid.

Er komen live evenementen. De Europese Commissie 
zal richtsnoeren uitvaardigen. Qua thematiek verwijst 
de eurocommissaris naar de zes prioriteiten van de 
Europese Commissie (1) en de strategische agenda van 
de Europese Raad. Geen enkel onderwerp is taboe. Elke 
topic kan ter sprake komen. Gezondheidszorg zal naar 
alle verwachting een topprioriteit zijn. Indien blijkt dat 
een bepaald thema belangrijk gevonden wordt, moet dat 
aan bod kunnen komen, onafhankelijk van het feit of 
dat een EU- of een nationale bevoegdheid is.

Als de burgers spreken over het veranderen van be-
voegdheden en verdragswijzigingen, moet hier respect 
voor worden opgebracht. Niet de Europese Commissie, 
maar de burgers zullen dit bepalen.

Tezelfdertijd dienen de burgers onze democratie te ver-
sterken. Er gaapt een kloof tussen de beleidsmakers en 
de burgers, hoe representatief de beleidsmakers ook zijn.

Wanneer men kijkt naar de resultaten van de Europese 
verkiezingen van 2019, merkt men dat gemiddeld meer 
dan 50 % van de Europese burgers aan de verkiezingen 
hebben deelgenomen. Het signaal is dat de burger wenst 
gehoord te worden. Daarom is het nodig om de burgers 
bij de beraadslaging te betrekken. De burger moet mer-
ken dat hij wel degelijk invloed kan uitoefenen op het 
Europese besluitvormingsproces.

Het zal een huzarenstukje worden om deze oefening tot 
een goed einde te brengen.

Het digitaal meertalig platform zal de spil zijn van de 
Conferentie. In deze coronatijden zal het platform zeer 
nuttig zijn. Wie een event wil organiseren, kan een 
aanvraag indienen via het platform. De nadruk ligt op 
feedback. De organisator van een event brengt een ver-
slag uit via het platform. Op basis van dit verslag wordt 
nagegaan hoe de voorstellen van de burger beleidsmatig 
kunnen worden vertaald.

(1) De strijd tegen de klimaatverandering en milieuproblemen, een economie 
die werkt voor de mensen, sociale rechtvaardigheid, gelijkheid en solidariteit 
tussen de generaties, de digitale transformatie van Europa, Europese rechten 
en waarden, waaronder de rechtsstaat, migratieproblematiek, veiligheid, 
de rol van de EU in de wereld.

la commissaire indique qu’elle souhaite se concentrer 
sur son mandat. Elle doit pouvoir traiter les résultats 
des propositions et consacrer une partie de son mandat 
à l’élaboration d’une stratégie.

Des événements seront organisés en direct. La Com-
mission européenne publiera des lignes directrices. En 
ce qui concerne les thématiques, la commissaire euro-
péenne renvoie aux six priorités de la Commission (1) 
et à l’agenda stratégique du Conseil européen. Aucun 
sujet n’est tabou. Tous les thèmes peuvent être abordés. 
Les soins de santé constitueront très probablement une 
priorité absolue. Si un sujet déterminé est jugé important, 
il doit pouvoir être débattu, qu’il relève de la compétence 
de l’UE ou de celle des États membres.

Lorsque les citoyens évoquent une modification des 
compétences ou des Traités, ils doivent être entendus. La 
décision reviendra aux citoyens et non à la Commission 
européenne.

Dans le même temps, les citoyens doivent renforcer 
notre démocratie. Il existe un fossé entre les décideurs 
politiques et les citoyens, quelle que soit la représenta-
tivité des premiers.

Si l’on se penche sur les résultats des élections euro-
péennes de 2019, on constate qu’en moyenne, plus de 
50 % des citoyens européens se sont rendus aux urnes. 
Cela signifie que les citoyens veulent être entendus. Il 
faut donc les associer aux délibérations. Les citoyens 
doivent sentir qu’ils ont la capacité d’influencer le pro-
cessus décisionnel européen.

Mener cet exercice à bien sera un exploit.

La plateforme numérique multilingue jouera un rôle 
pivot dans le déroulement de la Conférence. Cette 
plateforme sera très utile en ces temps de coronavirus. 
Quiconque souhaite organiser un événement pourra 
introduire une demande par le biais de la plateforme. 
L’accent sera mis sur le feedback. L’organisateur d’un 
événement fera un rapport via la plateforme. Ce rapport 
permettra d’évaluer comment les propositions du citoyen 
pourront être traduites sur le plan politique.

(1) La lutte contre le changement climatique et les problèmes environnemen-
taux, une économie au service des personnes, la justice sociale, l’égalité et 
la solidarité entre les générations, la transformation numérique de l’Europe, 
les droits et valeurs européens, dont l’État de droit, la question migratoire, 
la sécurité, le rôle de l’UE sur la scène internationale.
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Openheid, inclusie en transparantie (via het digitaal 
platform) zijn de prioriteiten en de kernwoorden. De 
Europese Commissie zal de agenda niet bepalen.

De eurocommissaris zal pogen om de oudere generaties 
nauwer te betrekken bij het proces. Samen met haar 
andere twee collega’s van de Europese Commissie (die 
respectievelijk bevoegd zijn voor media en institutionele 
relaties) zal mevrouw Dubravka Šuica zich hiervoor 
inspannen en nieuwe impulsen geven aan de Europese 
democratie.

De drie Europese instellingen hebben een gemeenschap-
pelijke verklaring ondertekend. Er wordt een raad van 
bestuur ingesteld. Deze is samengesteld uit een gelijke 
vertegenwoordiging van het Europees Parlement, de 
Raad en de Europese Commissie. Zij hebben elk drie 
vertegenwoordigers en maximaal vier waarnemers. 
Er wordt een oplossing gezocht voor de fracties in 
het Europees Parlement. De voorzitterstrojka van de 
COSAC neemt als waarnemer deel. De raad van be-
stuur zal worden voorgezeten door de drie instellingen 
en regelmatig verslag uitbrengen aan het gezamenlijke 
voorzitterschap.

Er zijn drie voorzitterschappen omdat men het niet 
kon eens raken over één voorzitterschap. De volgende 
voorzitterschappen van de Raad van ministers van de 
EU worden ook betrokken.

Een gemeenschappelijk secretariaat van beperkte 
omvang en waarin de drie instellingen gelijk vertegen-
woordigd zijn, zal de werkzaamheden van de raad van 
bestuur ondersteunen.

Nu zullen de debatten aanvangen en tegen juni 2022 tot 
conclusies komen.

De Conferentie mag geen praatbarak worden en de 
conclusies zullen worden vertaald in concrete beleids-
maatregelen en wetgeving.

Het ownership van deze Conferentie hoort iedere burger 
toe en niet alleen aan de Europese instellingen. De natio-
nale parlementen kunnen eigen initiatieven ontwikkelen. 
De civiele maatschappij, het Comité van de regio’s en 
Ecosoc zijn eveneens partners. Zonder het middenveld 
kan deze Conferentie niet slagen. Er komen richtsnoeren, 
anders vervallen we in chaos.

Vervolgens geeft de eurocommissaris een antwoord op 
de specifieke opmerkingen.

L’ouverture, l’inclusion et la transparence (par le 
biais de la plateforme digitale) sont les priorités et les 
concepts clés. La Commission européenne ne définira 
pas l’agenda.

La commissaire européenne tentera d’associer plus 
étroitement les aînés au processus. Conjointement avec 
ses deux autres collègues de la Commission européenne 
(qui sont compétents respectivement pour les médias et 
les relations institutionnelles), Mme Dubravka Šuica s’y 
emploiera et donnera de nouveaux élans à la démocratie 
européenne.

Les trois institutions européennes ont signé une décla-
ration commune. Un conseil d’administration sera mis 
en place. Il sera composé d’une représentation égale du 
Parlement européen, du Conseil et de la Commission eu-
ropéenne. Ces représentations compteront chacune trois 
représentants et quatre observateurs au maximum. Une 
solution est recherchée pour les groupes du Parlement 
européen. La présidence-troïka de la COSAC participera 
en qualité d’observateur. Le conseil d’administration 
sera présidé par les trois institutions et fera régulièrement 
rapport à la présidence conjointe.

Il y a trois présidences car il n’a pas été possible de 
s’accorder sur une présidence unique. Les prochaines 
présidences du Conseil des ministres de l’UE seront 
également associées.

Les travaux du conseil d’administration bénéficieront de 
l’assistance d’un secrétariat commun de taille limitée, 
dans lequel les trois institutions seront représentées de 
manière égale.

Les débats vont à présent commencer et aboutiront à des 
conclusions d’ici juin 2022.

La Conférence ne peut pas devenir un lieu de bavardage 
et les conclusions seront traduites en mesures politiques 
et en législations concrètes.

Cette Conférence n’appartient pas seulement aux ins-
titutions européennes: chaque citoyen doit pouvoir se 
l’approprier. Les parlements nationaux peuvent prendre 
leurs propres initiatives. La société civile, le Comité des 
régions et l’Ecosoc en sont également partenaires. Sans 
la société civile, cette Conférence ne pourra pas être 
un succès. Pour éviter le chaos, des lignes directrices 
seront édictées.

La commissaire européenne répond ensuite aux obser-
vations spécifiques.
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Het Parlement moet uiteraard een spiegel zijn van de 
samenleving. De betrokkenheid van de burgers kan van 
een meerwaarde getuigen. De burger één maal in vijf 
jaar zijn stem laten uitbrengen, volstaat niet. Er komen 
verschillende panels rond verschillende onderwerpen. 
De conclusies van de panels zullen voor de beleidsont-
wikkeling van de EU belangrijk zijn.

De Conferentie wil elke uithoek van de EU bereiken 
en luisteren naar alle stemmen, ook naar de stemmen 
van de eurosceptici. Europa wil horen waarom zij zich 
tegen de EU keren.

Het spreken over een verdragswijziging is geen taboe, 
maar dit is niet onze eerste doelstelling.

De kwaliteit van het debat is inderdaad belangrijk. Als er 
signalen zijn dat we verder moeten gaan, kan dit, maar 
in juni 2022 formuleren we onze conclusies.

De eurobarometer heeft aangetoond dat 68 % van de 
burgers wenst dat rekening wordt gehouden met zijn 
mening en de Europese Commissie zal dit respecteren.

De eurocommissaris is zich bewust van de problema-
tiek rond de plattelandsgebieden en de digitale kloof bij 
de oudere generaties. Het is één van de prioriteiten van 
de Europese Commissie om te komen tot een digitale 
transformatie en een ontsluiting van de rurale gebieden. 
De helft van de bevolking in de EU leeft in plattelandsge-
bieden. We moeten hen helpen om daar te blijven wonen 
door een adequate dienstverlening te verzekeren, onder 
meer door het aanbod van breedbandinternet zodat men 
beter op afstand kan werken en jonge gezinnen zich kun-
nen vestigen op het platteland. De Europese Commissie 
werkt eraan om deze gebieden voor te bereiden op de toe-
komst. Tijdens de pandemie is gebleken dat het gezonder 
leven was in de rurale gebieden. Het cohesiebeleid is van 
groot belang. De eurocommissaris stelt momenteel een 
strategie voor de plattelandsgebieden op, die in juni 2021 
zal worden goedgekeurd.

Wat Catalonië betreft, zijn de Catalaanse burgers wel-
kom om hun stem te laten horen in het debat over de 
toekomst van Europa.

De Conferentie over de toekomst van Europa is een 
belangrijke en complexe oefening. Net zoals het de 
verantwoordelijkheid is van de drie Europese instellin-
gen, is het ook de verantwoordelijkheid van de burgers 

Le Parlement doit, bien sûr, refléter la société. L’asso-
ciation des citoyens peut apporter une valeur ajoutée. 
Il ne suffit pas de permettre aux citoyens de voter une 
fois tous les cinq ans. Plusieurs panels seront mis en 
place pour débattre de différents sujets. Leurs conclu-
sions seront importantes pour le développement de la 
politique de l’UE.

La Conférence entend atteindre toutes les régions de 
l’UE et écouter toutes les voix, y compris celles des 
eurosceptiques. L’Europe tient à connaître les raisons 
de leur opposition à l’UE.

Évoquer une modification des traités ne sera pas interdit, 
mais tel n’est pas l’objectif premier.

La qualité du débat est en effet importante. Si certains 
signaux indiquent que nous devons aller plus loin, 
nous le pourrons, mais nous tirerons nos conclusions 
en juin 2022.

L’Eurobaromètre a montré que 68 % des citoyens 
souhaitent que leur opinion soit prise en compte et la 
Commission européenne respectera ce souhait.

La commissaire européenne est consciente de la problé-
matique des zones rurales et de la fracture numérique 
parmi les générations plus âgées. L’une des priorités de 
la Commission européenne est de réaliser une transfor-
mation numérique et de désenclaver les zones rurales, 
où vit la moitié de la population de l’UE. Nous devons 
les aider à rester sur place en leur garantissant des ser-
vices adéquats, notamment la fourniture de l’Internet à 
haut débit pour permettre à la population de travailler à 
distance et permettre aux jeunes familles de s’installer 
à la campagne. La Commission européenne s’efforce 
de préparer ces zones à l’avenir. Durant la pandémie, 
il est clairement apparu qu’il était plus sain de vivre 
dans les zones rurales. La politique de cohésion est 
très importante. La commissaire européenne prépare 
aujourd’hui une stratégie pour les zones rurales qui sera 
adoptée en juin 2021.

En ce qui concerne la Catalogne, les citoyens catalans 
sont les bienvenus pour faire entendre leur voix dans le 
débat sur l’avenir de l’Europe.

La Conférence sur l’avenir de l’Europe est un exer-
cice important et complexe. Les trois institutions 
européennes, mais aussi les citoyens et les parlements 
ont la responsabilité de mener à bien les travaux de la 
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en de parlementen om de werkzaamheden van de 
Conferentie tot een goed einde te brengen. De Europese 
Commissie zal alvast de ideeën van het platform verder 
concretiseren.

C. Replieken

Mevrouw Van Bossuyt, volksvertegenwoordigster, 
merkt op dat zij het in haar tussenkomst had over 
de Catalaanse politici die in de gevangenis zitten. 
Democratie is een kernbevoegdheid van de eurocommis-
saris en mevrouw Van Bossuyt had graag een antwoord 
op deze vraag gekregen.

Voorts acht de spreekster dat een opkomst van 50 % bij 
de Europese verkiezingen niet zo denderend is. Dat de 
organisatie van een dure Conferentie de burger dichter 
bij Europa zal brengen, is twijfelachtig. De kans bestaat 
dat een Conferentie over de toekomst van Europa de 
bal mis zal slaan. De burger ligt wakker over de ver-
dieping van de interne markt, zijn gezondheidszorg, 
zijn werkzekerheden, de migratie. Als Europa zich op 
deze domeinen inspant, zal dit de burger dichter bij 
Europa brengen.

De heer Flahaut, volksvertegenwoordiger, vindt de op-
merkingen over de kloof tussen stad en platteland en de 
digitale kloof terecht. De burger percipieert Europa als 
een bureaucratische machine in Brussel. De complexiteit 
van het aantal partners en instellingen, waarmee deze 
Conferentie werkt, zal bij de burgers als zeer log overko-
men. Er is veel navelstaarderij. De EU moet vooral een 
internationale rol spelen en solidariteit is een belangrijke 
aangelegenheid, zeker wat Afrika betreft. Wat zal men 
na de conclusies van juni 2022 doen? De burger verwacht 
concrete en duurzame resultaten.

De heer De Spiegeleer, volksvertegenwoordiger, be-
treurt de zeer algemene antwoorden van de eurocom-
missaris. In haar betoog verwees de eurocommissaris 
herhaaldelijk op de complexiteit van de Conferentie. 
Zijn euroscepticisme is er hierdoor niet op verminderd. 
Hij stelt vast dat de eurocommissaris de vraag heeft 
ontweken over de schending van de rechten van de ge-
vangengenomen Catalaanse politici. Spreker hoopt dat 
de resultaten van de Conferentie niet zullen primeren 
op het belang van de verkiezingen in welke vorm dan 
ook, zij het regionaal, nationaal of Europees.

De voorzitter-rapporteur,

Gaëtan VAN GOIDSENHOVEN.

Conférence. La Commission européenne poursuivra la 
concrétisation des idées formulées par la plateforme.

C. Répliques

Mme Van Bossuyt, députée, fait observer qu’au cours 
de son intervention, elle a parlé des responsables poli-
tiques catalans emprisonnés. La démocratie étant une 
compétence essentielle de la commissaire européenne, 
Mme Van Bossuyt aurait aimé recevoir une réponse à 
cette question.

L’intervenante estime en outre qu’un taux de partici-
pation de 50 % aux élections européennes n’est pas un 
résultat très élevé. On peut se demander si l’organisa-
tion de cette Conférence coûteuse permettra de rap-
procher les citoyens de l’Europe. Le risque existe que 
cette Conférence sur l’avenir de l’Europe manque son 
objectif. Les citoyens s’inquiètent à propos de l’appro-
fondissement du marché intérieur, des soins de santé, 
de la sécurité d’emploi et de la migration. Si l’Europe 
fait un effort dans ces domaines, cet effort permettra de 
rapprocher les citoyens de l’Europe.

M. Flahaut, député, estime que les observations concer-
nant le fossé entre les villes et les campagnes et la frac-
ture numérique sont justifiées. Les citoyens perçoivent 
l’Europe comme une machine bureaucratique bruxel-
loise. L’écheveau de partenaires et d’institutions associés 
à cette Conférence sera jugé très lourd par les citoyens. Il 
y a beaucoup de nombrilisme. l’UE doit principalement 
jouer un rôle international, et la solidarité est une ques-
tion importante, certainement à l’égard de l’Afrique. 
Que fera-t-on après les conclusions de juin 2022? Les 
citoyens attendent des résultats concrets et durables.

M. De Spiegeleer, député, déplore le caractère très géné-
ral des réponses données par la commissaire européenne. 
Dans son discours, la commissaire européenne a évoqué, 
à plusieurs reprises, la complexité de la Conférence. 
Cela n’a pas diminué son euroscepticisme. Il observe 
que la commissaire européenne a évité la question de la 
violation des droits des responsables politiques catalans 
emprisonnés. L’intervenant espère que les résultats de 
la Conférence ne l’emporteront pas sur l’importance 
des élections sous toutes leurs formes, que les élections 
soient régionales, nationales ou européennes.

Le président-rapporteur,

Gaëtan VAN GOIDSENHOVEN.
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